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أتوجه لبرنامج متطلبات الجامعة بكل الشكر والاعتزاز والفخر؛ لصدور العدد الثالث من مجلة "رؤية ”، والتي 

تبرز  أهم إنجازات البرنامج للعام الدراسي  الحالي. والحق أنني أفخر أن هذا البرنامج قد قام بعدد من 

المبادرات المختلفة عزَّز من خلالها سمعة جامعة قطر وصورتها، كما أسهم البرنامج أيضاً وبصورة فاعلة 

في إعداد طلبة جامعة قطر كرواد للتغيير ليكونوا داعمين للتنمية الاجتماعية والاقتصادية المستدامة في 

دولة قطر، والتي تتماشى مع رؤية دولة قطر . فهنيئاً للبرنامج وأعضائه هذه المجلة المضيئة العامرة 

بالإنجازات.

التي  التطوير  حزمة  من  انطلاقاً  المستمر  التطوير  نحو  الدؤوبة  مساعيه  في  الجامعة  متطلبات  برنامج  استمر 

شملت البرنامج وكان أهمها خطته الدراسية الجديدة التي تم اعتمادها. وقد تضمنت المسيرة الحالية للتطوير 

ال مع جميع الكليات، والبرامج لدمج محاور التميز في  هذا العام سلسلة من ا®جراءات، أهمها: تعزيز التواصل الفعَّ

التعليم الخمسة في جميع مقررات متطلبات الجامعة التي تطرحها مختلف الكليات، وكذلك مواءمة البرنامج 

مع إطار المؤهلات الجديد لجامعة قطر. ومن أبرز ا®نجازات إضافة مقررات جديدة تحُقق غايات وأهداف استراتيجية 

"الثقافة  مقررات  مثل:  التخصصات،  مختلف  من  الطلبة  احتياجات  الوقت  نفس  في  تلبي  والتي  الجامعة، 

القانونية 100"، ومقرر "حوار الحضارات"، ومقرر "صحتك"، و مقرر "الطاقة من أجل الحياة"، ومقرر "السلامة المرورية 

والسلوك البشري"؛ علاوة على مقررات أخرى قيد الطرح، مثل : "مقرر التفكير المنهجي من أجل الاستدامة"، ومقرر 

"مقدمة في الوسائط الرقمية والتصميم التفاعلي"، وغيرها من المقررات التي  هي في طور ا®عداد والمراجعة. 

وقد شملت ا®نجازات أيضاً إصدار دليل الطالب لبرنامج متطلبات الجامعة باللغتين العربية وا®نجليزية، مع تقديم 

فرص تنمية مهنية لـ (115) عضو هيئة تدريس من مختلف الكليات والبرامج ، ومنحهم شارة التميÂز في التعليم 

 Core Curriculum Certi�cate in) العام الجامعي، وذلك ضمن برنامج شهادة متطلبات الجامعة في التدريس

  (CCP Excellence in Teaching Award) و كذلك إطلاق جائزة متطلبات الجامعة للتميز في التدريس ، (Teaching

المشاركة  "جائزة  والريادة"،  الابتكار  "جائزة   ، ا®لكتروني"  الملف  "جائزة  وهي:   ، طلابية  جوائز  ثلاث  عدد  مع 

المجتمعية". واستكمالاً لرحلة التطوير التي بدأها البرنامج وصارت شعاراً له أضاف البرنامج في الفصل الدراسي 

ال في مشاركة طلابنا كمتطوعين في الحدث العالمي  خريف 2022 مقرر سيمينار 220، والذي أسهم بشكل فعَّ

اÉبرز في مجال الرياضة، ألا وهو كأس العالم فيفا قطر 2022. يسعدني أن أقدم العدد الثالث لمجلة " رؤية " والتي 

تعد مرآة حقيقية لما قام به البرنامج من جهد كبير عبر عام دراسي كامل. ويتضح في العدد الثالث كل ا®نجازات 

ومراحل التطوير والغايات والتحديات التي سعى إليها البرنامج في عام 2022، في ظل التحديات العالمية.

I would like to extend my deepest appreciation and gratitude to those who contributed to releasing 

the 3rd issue of "Ruya Magazine” in the Core Curriculum Program. This issue included CCP's 

various accomplishments in 2022 - 2023. The CCP, through its initiatives, has not only improved 

the visibility of Qatar University but also prepared students to be agents of change who 

contribute to Qatar's Vision for sustainable social and economic growth by 2030. I would like to 

congratulate the CCP and its members on their efforts in producing such an exciting and successful 

magazine.

In accordance with its internal development strategy, the Core Curriculum Program continued its ceaseless quest for 

continuous development. The most important part was the newly implemented academic plan. The essential e�orts 

included enhancing communication with all colleges to integrate the �ve excellence themes into all Core Curriculum 

courses o�ered by various colleges and aligning the program with Qatar University's new Quali�cation Framework. The 

program added new courses, such as "Legal Culture 100," "Dialogue of Civilizations," "Your Health," "Energy for Life," and 

"Tra�c Safety and Human Behavior". These courses ful�l the objectives of the university's strategic plan and meet 

students’ needs from a variety of disciplines. In addition, the following courses are currently being developed: 

"Systematic Thinking for Sustainability" and "Introduction to Digital Media and Interactive Design." Moreover, the CCP 

provided professional development opportunities for 115 faculty members from various faculties and awarded them a 

badge of excellence in university general education as part of the Core Curriculum Program Excellence in Teaching 

(CCPETA). Moreover, the CCP launched the following three student awards: "The E-Portfolio Award”, "The Innovation and 

Entrepreneurship Award", and "The Civic Engagement Award." UNIV 220 was added to the CCP in Fall 2022 so that 

students could volunteer at the FIFA World Cup Qatar 2022, the largest sporting event in the world. I am happy to unveil 

the third issue of "Ruya Magazine”, which highlights the program's e�orts from the previous academic year. In light of 

global concerns, the third issue discusses the program's achievements, development phases, objectives, and challenges 

for 2022.

Editorial كلمة العدد

Professor Ibrahim AlKaabi's Message
Dean of the General Studies

Dr. Saba Mansoor Qadhi’s Message
Director of Core Curriculum Program

الجامعة متطلبات  برنامج  مدير 

نيـاً ثا

Firstly

Secondly

كلمة د./ سبأ قاضي

كلمة أ. د./ إبراهيم الكعبي



Core Curriculum Programبرنامج متطلبات الجامعة

إنجازات البرنامج |    CCP AchievementsPAGE 2

استمر نادي الجوهر الطلابي في تنفيذ أنشطته المتنوعة داخل البرنامج ، ففي هذا العام أقيمت 
للنادي،  رئيس   أحمد/  أبرار   : الطالبات  من  كل  انتخاب  عن  نتائجها  أسفرت  النادي   داخل  انتخابات 
رئيس  الخيارين/  وسارة  العامة،  العلاقات  عن  مسؤولة  مقبول/  منال  للرئيس،  نائبة  أحمد/  وإسراء 
للجنة الدعم اللوجستي، وشوق المناعي/  رئيس للجنة ا®علام ، وميمونة شريف / أمين الصندوق، 

وأخيراً أميمة حاجي/ أمين سر النادي. 

مبنى  في  المتنوعة،  ومقرراته  الجامعة  متطلبات  برنامج  عن  تعريفية  بأنشطة  أيضاً  النادي  وقام 
قاعات المحاضرات للبنات بمبني GCR، كما تمت إقامة أربع ورشات أونلاين لجميع طلبة الجامعة، تم 
المجتمع،  في  الرياضيات  نفس،  علم  في  مقدمة   : التالية  بالمقررات  الطلبة  تعريف  خلالها  من 
المذكورة  المقررات  أساتذة  استضافة  تم  وقد  هذا  والمجتمع،  ا®علام  إنسان،  وحقوق  المجتمع 
لمناقشة الطلبة وا®جابة عن تساؤلاتهم الخاصة في كل مقرر. كما تمت إقامة ورشة تعريفية خاصة 
لمقرر "التعلم القائم على الخدمة المجتمعية" UNIV220 وهو ضمن مجموعة العلوم الاجتماعية 

والسلوكية بمتطلبات الجامعة.

نادي الجوهر :

• During Fall 2022, 270 male and female students

registered for 13 sections of the Community 

Service-Based Learning Course (UNIV 220) 

o�ered by the CCP in collaboration with the

Volunteerism and Community Service Center at 

Qatar University. It was natural for Qatar 

University to engage in the FIFA World Cup Qatar 

2022, re�ecting the image of the Qatari students 

and their role as volunteers in World Cup events

• Leadership, Innovation, & Civic Engagement

(UNIV 200) attracted 85 students throughout its 

eight Arabic and English sections. This course 

teaches students how to think and act 

entrepreneurially to create social value and 

address community challenges.  Innovation, 

leadership, and civic engagement were the three 

central components along which students in this 

course completed various projects. One of the 

most noteworthy of these endeavors was the 

"Oryx Souvenir Box"  project, which aimed to 

collect and package a variety of symbolic 

presents for sale  to tourists visiting the State of 

Qatar. These gifts 

represent the State of Qatar's dedication to 

sharing its culture with the world.

• Al-Jawhar Student Club maintained its many

CCP-related activities. This year’s elections yielded 

the following: Abrar Ahmed, President; Esraa 

Ahmed, Vice President; Manal Maqbool, Public 

Relations Representative; Sarah Al-Khayarin, 

Head of Logistical Support; Shouq Al-Mannai, 

Head of Media; Maymouna Sharif, Treasurer; and 

Omaima Hajji, Club Secretary.

The club also hosted introductory 

course-related events in the GCR building. In 

addition, four online workshops were designed to 

introduce all university students: Introduction to 

Psychology, Mathematics in Society, Society and 

Human Rights, and Media and Society courses.  

Course instructors were asked to interact with 

students and answer their questions about the 

above courses. The Community Service-Based 

Learning (UNIV 220) course, part of the Social and 

Behavioral Sciences Package, delivered an 

orientation session as well.

CCP Achievements البرنامج إنجازات 
الخدمة  على  القائم  التعلم  مقرر  طرح  تم   2022 خريف  الدراسي  الفصل  خلال   •
المجتمعية UNIV 220 ضمن برنامج متطلبات الجامعة، حيث تم طرح 13 مجموعة 
ل فيها 270 طالباً وطالبة، وذلك بالتنسيق مع مركز التطوع وخدمة المجتمع  سجَّ
بجامعة قطر. وقد تم طرح هذا المقرر تزامنا مع الحدث العالمي اÉكثر أهمية في 
هذا الوقت لدولة قطر وهو كأس العالم فيفا قطر 2022، لذا كان من الطبيعي أن 
تشارك جامعة قطر مع الدولة والمجتمع بهذه التظاهرة الرياضية، بحيث تعكس صورة الطالب القطري 

ودوره كمتطوع في فعاليات كأس العالم.

باللغتين  مجموعات  أربع  طرح  تم   ،UNIV200 المجتمعية  والمشاركة  والابتكار،  القيادة،  مقرر  خلال   •
العربية وا®نجليزية، سجل فيها 85 طالباً وطالبة. ومن أهم أهداف هذا المقرر تصميم خطة للمشاركة 
الريادي  التفكير  مهارات  وتطوير  فاعلين،  كمواطنين  المجتمع  في  الطلبة  ®شراك  المجتمعية 
والقيادة لدى الطلبة لخلق قيمة اجتماعية، واستنباط حلول ريادية اجتماعية لمشكلات المجتمع. وقد 
ذ الطلبة خلال هذا المقرر مشاريع متنوعة ضمن محاوره، حيث امتزجت هذه المشاريع بين ا®بداع  نفَّ
التذكارية،  للهدايا   " "أوركس  صندوق  مشروع  المشروعات،     هذه  أهم  من  وكان  والابتكار،  والريادة 
لزائري  لبيعها  صندوق  في  ووضعها  وتغليفها  الرمزية  الهدايا  من  مجموعة  تجميع  استهدف  والذي 

دولة قطر ، وهي هدايا معبرة عن ثقافة دولة قطر وتاريخها .

.
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تجربة مميزة بين النظرية والتطبيق في ورش مركز التميز للتعليم والتعلم: 

عبر  تقديمها  تم  المميزة  الورش  من  عدد  عرض  في  رجوح  أبو  علا  اÉستاذة/  شاركت 

"جائحة   : ورشة  أهمها  من  كان    ،(CETL ) قطر  بجامعة  والتعلم  للتعليم  التميز  مركز 

فعاليات  ضمن  الورشة  جاءت  حيث    ،" خاصة  تجربة   – مستفادة  ودروس  عِبر  كورونا 

التعليم   " عنوان:  حمل  والذى  والتعلÂم،  التعليم  في  للتميز  عشر  الثالث  الملتقى 

بعد". ما  و  الجائحة  خلال 

نسكو  ليو ا ل  يا ر لو ة  ئز بجا يحيى  يج  أر / ة ذ ستا É ا ت  ز فا  : ة مميز بحثية  ل  أعما

 .2022 ير  ا فبر في  سط  و É ا ق  لشر ا في  بة  لشا ا هب  ا للمو م  لعلو ا في  أة  للمر

ه  بهذ بي  د  2020 إكسبو  ض  معر  / قطر ح  جنا في  أيضاً  يمها  تكر تم  كما 

ل  حو بحثية  قة  ر و بنشر  يج  أر ة  ذ ستا É ا مت  قا  ، لك ذ إلى  فة  ضا ® با  . سبة لمنا ا

ن  ا عنو قة  ر لو ا ه  هذ تحمل   . قطر معة  جا في  ث  نا ® ا بين  نية  ها لذ ا ب  ر لتجا ا

جية  لو مينو فينو سة  ا ر د  : قطر معة  جا ت  لبا طا بين  ن  ها لذ با شبيهة  ب  ر تجا "

 . لنفسي ا لطب  ا في  د  و لحد ا ن  ا بعنو لعلمية  ا لمجلة  ا في  لك  ذ و  " عية نو

 

Digital Learning, Theory and Practice at CETL

“Between Theory and Practice”, a unique CETL session presented by Mrs. Ola Abu Rajouh. 

Mrs. Ola Abu Rajouh, through CETL at Qatar University, delivered  some outstanding 

workshops as part of the 13th forum for excellence in teaching and learning, entitled 

"Education during the Pandemic and beyond."  One of these workshops was"The Corona 

pandemic: lessons learnt - a remarkable experience" which stood out as the most 

notable.

Arij Yehya was awarded L’Oreal - UNESCO For Women in Science

Young Talent Award in the Middle East in February 2022. She was also recognized at Qatar 

Pavilion in Expo 2020 Dubai. She also published a paper on psychotic experiences within the 

female Qatar University population. This paper is entitled “Psychotic-like experiences among  

female university students in Qatar: A qualitative phenomenological study and was 

published in Frontiers in Psychiatry. 

Dr. Abdelazeem Sabry and three students from the College of Business and 

Economics were awarded an internal grant at Qatar University. It is entitled  "The 

Impact of Economic Education on Treating In�ation in the Qatari Market among 

First-Year Students at Qatar University: Qatar's  Vision (2030). Names of the three 

students are  Ali Hosni, Mohammed Al-Emadi, and Mohammed Al-Safadi. The grant is 

the �rst of its kind by an instructor at the CCP.

Contributions المشاركات

Mrs. Arij Yehya -  ا�ستاذة/أريج يحيى

اÉستاذة/ علا أبو رجوح
Mrs. Ola Abu Rajouh

 د/ عبد العظيم صبري عبد العظيم
 Dr. Abdelazeem Sabry

تها ر و د في  قطر  معة  بجا خلية  ا د بية  طلا منحة  على  ي  صبر لعظيم  ا عبد   / د ز  حا

ية د قتصا لا ا بية  لتر ا تأثير   : ن ا عنو تحت  ببحث  كة  ر لمشا با  ،2022 م  لعا نية  لثا ا  

. قطر معة  بجا لى  و É ا لسنة  ا طلبة  ى  لد ي  لقطر ا ق  لسو ا في  لتضخم  ا ج  علا على   

د محم  ، حسني علي   : هم  و  ، ب طلا ثة  ثلا معه  و  ، (2030 ؤية  ر في  قطر  مستقبل  )  

ة بحثي منحة  ل  أو هي  و  ، د قتصا لا ا و ة  ر ا د ® ا كلية  من   - ي  لصفد ا محمد   ، ي د لعما ا  

  . معة لجا ا ت  متطلبا مج  نا بر خل  ا د عليها  ل  لحصو ا يتم  بية  طلا  
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Contributions المشاركات

أبحاث منشورة للدكتورة فاطمة كايان

قامت الدكتورة فاطمة بنشر اÉبحاث التالية خلال العام 2022:
كوفيد19-  جائحة  خلال  والرياضيات  والهندسة  والتكنولوجيا  العلوم  تعلم   .1
لتعليم  أوراسيا  مجلة  الثانوية.  المدارس  ومعلمي  طلاب  نظر  وجهات  قطر:  في 

والتكنولوجيا: والعلوم  الرياضيات 

                      تبحث هذه الدراسة في كيفية إدراك الطلاب والمعلمين لتعلم العلوم        
 .COVID-19 خلال جائحة (STEM) والرياضيات والهندسة والتكنولوجيا                   

2. العوامل التمكينية والعقبات في تعليم وتعلم الرياضيات: مراجعة منهجية 
في مجلة LUMAT: المجلة الدولية لتعليم الرياضيات والعلوم والتكنولوجيا. 

مجلة في  المنشورة  لÕوراق  منهجية  مراجعة  نتائج  الورقة  هذه                   تقدم 
عملتي على  وإيجـابا  سلبا  تؤثر  التي  الحالية  القضايا  حول   LUMAT             

               التعليم والتعلم في الرياضيات. 

Publications 

Kayan Fadlelmula, F., Sellami, A., & Le, K. (2022). STEM learning during the COVID-19 

pandemic in Qatar: Secondary school students’ and teachers’ perspectives. Eurasia 

Journal of Mathematics, Science and Technology Education, 18(6), em2123. 

            This study examines how students and teachers perceive Science, 

            Mathematics, Engineering and Technology (STEM) learning during the COVID-19 

pandemic. 

Kayan Fadlelmula, F. (2022). Enablers and obstacles in teaching and learning of 

mathematics: A systematic review in LUMAT journal. LUMAT: International Journal on 

Math, Science and Technology Education, 10(2), 33–55. 

             This paper presents the results of a systematic review of papers   

       published  in the LUMAT journal on the current issues that positively and 

negatively a�ect teaching and learning in mathematics, in concurrence with the 

Preferred Reporting Items for Systematic Reviews and Meta-Analyses (PRISMA) 

guidelines. 

https://doi.org/10.31129/LUMAT.10.2.1627
https://doi.org/10.31129/LUMAT.10.2.1627

 https://doi.org/10.29333/ejmste/12102 https://doi.org/10.29333/ejmste/12102

الفضائية  العربي  محطة  في  تلفزيوني  لقاء  في  عرار  سامي  أ.  شارك 

أهمية  فيه  أوضح  وقد   " والمأمول  الواقع  بين  الترجمة  عنوان:"  تحت 

إثراء  التواصل بين الحضارات، ودور المترجم في  الترجمة في بناء جسور 

المكتبة العربية بأحدث العناوين في شتى المجالات. 

حصري: لقاء 

Mr. Sami Arar, CCP Instructor, was a guest speaker at the Al-Arabi 

satellite station. "Translation: Reality and Expectations was the focus 

of the session where he discussed the importance of translation in 

encouraging cross-cultural understanding and the translator's 

responsibility to update the Arabic library with cutting-edge works 

from various disciplines.

TV interview:
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CCP Events البرنامج فعاليات 

تكنولوجيا التصميم والطباعة ثلاثية اÉبعاد في مقررات متطلبات الجامعة: 
عرض نماذج لمشاريع الطلبة

والقيادة  (الابتكار  مقرر  طلبة  فيها  وعرض   ،2022 ربيع  في  الفعالية  هذه  أقيمت 
 ،2022 ربيع  الدراسي  الفصل  خلال  أنجزوها  التي  مشاريعهم  المجتمعية)  والمشاركة 
ومن هذه المشاريع: (QU-Lastic) - (Cleanophiles) - (Adalik) - (SKEEK). كما قدَّم طلبة

مقرر (الرياضيات في المجتمع) عروضًا لمشاريعهم أيضًا.

ندوة إلكترونية: أهمية ودور العمل التطوعي في دولة قطر
تقديم المهندس/ ناصر المغيصيب

هدفت هذه الندوة إلى تعريف الطلبة بأهمية ودور العمل التطوعي والفوائد التي 
تعود على الفرد والمجتمع بفضل هذا التطوع. كما ربط المتحدث محاور هذه الندوة 
بالتطوع للمشاركة في تنظيم أكبر حدث كروي في دولة قطر والعالم وهو كأس 
 - المغيصيب  ناصر  المهندس/  ا®لكترونية  الندوة  هذه  قدَّم   .2022 قطر  فيفا  العالم 

مدير إدارة استراتيجية التطوع في اللجنة العليا للمشاريع وا®رث.

معرض العروض البحثية لمقرر سيمنار السنة اÉولى
قدَّمت طلبة المجموعات البحثية في مقرر سيمينار السنة اÉولى UNIV100  من خلال هذه 
الفصل  خلال  أنجزوها  التي  البحثية  للمشاريع  تقديمية  عروضًا  الافتراضية،   الفعالية 
الدراسي ربيع 2022. وقد تميزت هذه العروض ببحث قضايا مجتمعية مهمة، مثل (ضعف 
اللغة العربية: اÉسباب والتحديات) - (تحديات النزاهة اÉكاديمية في قطر) - (الطريق إلى 

التنمية المُستدامة)  -  (أثر استضافة كأس العالم على دولة قطر).

Student Showcase: Projects Using 3D Printing Technology in CCP Courses
In Spring 2022, Innovation, Leadership, and Civic Engagement (UNIV 200) students 

presented their capstone projects. Among these works were (QU-Lastic), (Cleanophiles), 

(Adalik), and (SKEEK). In addition, students' artistic endeavors from the "Mathematics and 

Society" course were showcased

Webinar: Volunteering in Qatar: Value and Reason
Presented by Eng. Nasser Al Mughaisib
This webinar was meant to introduce students to the importance and purpose of 
volunteering, as well as the personal and societal bene�ts that result from 
volunteering. The speaker also linked this session  topics to volunteering for the 
FIFA World Cup Qatar 2022, the largest world sports competition in Qatar. This 
webinar was conducted by Eng. Nasser Al Mughaisib, Director of Volunteer Strategy 
at the Supreme Committee for Delivery & Legacy.

First Year Seminar Students’ Research Presentations
In this virtual event, UNIV100 students shared the �ndings of their studies 
conducted in Spring 2022. These studies addressed crucial societal issues, such as 
the "Arabic language weakness: causes and challenges," "Challenges of academic 
integrity in Qatar," "Road to sustainable development" and “The Impact of hosting 
FIFA World Cup in the State of Qatar”.

ندوة إلكترونية: قصة نجاح في القيادة Éحد خريجي جامعة قطر
اعتاد برنامج متطلبات الجامعة بعمادة الدراسات العامة في كل فصل دراسي تقديم 
نموذجًا من خريجي جامعة قطر يمثل قصة نجاح ليكون مصدر إلهام لطلبة الجامعة. 
وفي الفصل الدراسي ربيع 2022، تم استضافة المهندس/ راشد الرحيمي ، والذي تحدث 
عن مسيرته الناجحة ، والتي أوصلته إلى الارتقاء والتفوق في مجاله ، كما أوضح التحديات 
التي واجهته ، وكيف تغلَّب عليها ليشغل منصب رئيس حاضنة ا®بداع والابتكار والبحث 

العلمي في كهرماء والمدير التنفيذي للنادي العلمي القطري.

Webinar: Success Story in Leadership by a Qatar University Graduate
The Core Curriculum Program at the Deanship of General Studies used to showcase 
a successful alumnus of Qatar University each semester as a means of inspiring and 
motivating university students. In Spring 2022, Engineer Rashid Al-Rahimi shared 
stories from his illustrious career as President of the Creativity, Innovation, and 
Scienti�c Research Incubator at KAHRAMAA and Executive Director of the Qatar 
Scienti�c Club. He also discussed the challenges he faced along the way and how he 
overcame them.

.

https://youtu.be/aVMwp85yBV0
https://youtu.be/bAB9a7kwibA
https://youtu.be/eUcvZan8nZ0
https://youtu.be/iQBbbD1cn28


التلفزيوني اللقاء 
على  المونديال  برنامج  في  الجامعة  متطلبات  برنامج  مدير  قاضي  منصور  سبأ  الدكتورة/  شاركت 

خلال  أوضحت  حيث  العالم،  كأس  فعاليات  انطلاق  وقبل  نوفمبر  شهر  خلال  قطر،  تلفزيون  شاشة 

اللقاء طبيعة مشاركة برنامج متطلبات الجامعة، في إنجاح تجربة بطولة كأس العالم قطر 2022، 

وخاصة فيما يتعلق بالجانب اÉكاديمي. كما أوضحت مدير البرنامج خلال اللقاء، بأن طلبة جامعة 

قطر _وفي تجربة فريدة من نوعها_ قد قاموا بالعديد من اÉبحاث والدراسات المتعلقة ببطولة كأس 

اÉولى  الجامعية  السنة  سيمينار  مقرر  ضمن  اÉساتذة  توجيه  على  بناء  ذلك  وجاء   ،2022 العالم 

UNIV100، حيث تناولت هذه اÉبحاث تأثير البطولة على دولة قطر، من نواحي متعددة، شملت تأثيرات 

ثقافية، واقتصادية، وسياسية، ورياضية، با®ضافة إلى احتواء اÖخر، وحوار الثقافات. 

TV Interview News
Dr. Saba Mansour Qadhi, Director of the Core Curriculum Program at Qatar 
University, was a guest on Qatar Television's "World Cup" broadcast in 
November, just before the tournament kicked o�. During the interview, Dr. 
Saba highlighted that the students at Qatar University especially First-Year 
Seminar students had worked on many projects and studies related to the 
FIFA World Cup Qatar 2022 under the supervision of their instructors. 
These studies examined the World Cup's intercultural discourse and its 
cultural, economic, political, and sports impacts on Qatar.
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ندوة إلكترونية: قصة نجاح رائد أعمال قطري
افتراضية، حملت  رائد اÉعمال المهندس/ خالد أبوجسوم للحديث عبر ندوة  تم دعوة 
التابع  الجامعة  متطلبات  برنامج  نظمها  والتي  قطري"  أعمال  رائد  نجاح  "قصة  اسم: 
في  نجاح"،  "قصة  ندوات  سلسلة  ضمن  قطر،  جامعة  في  العامة  الدراسات  لعمادة 
الفصل الدراسي خريف 2022، بحضور مئات الطلبة. وقد أكد المهندس خالد على أن:" 
اقتصاد  بناء  في  رئيسي  دور  لها    - الابتكارية  اÉعمال  ريادة  وخاصة   - اÉعمال  ريادة 

المعرفة، والذي يعد مستقبل الاقتصاد التنافسي والتقدمي في العالم". 

Webinar: Success Story of a Qatari Entrepreneur
Entrepreneur Eng. Khaled Abu Jassoum was invited to present a 
webinar entitled "Success Story of a Qatari Entrepreneur" as part of 
the "Success Story" series organized by the Core Curriculum 
Program at the Deanship of General Studies at Qatar University in Fall 
2022. "Entrepreneurship, particularly innovative entrepreneurship, is 
vital to developing the  knowledge economy, which is viewed as the 
future of the global competitive economy," remarked Khalid.

ندوة إلكترونية: التطوّع وتنمية الروح ا®يجابية
قطر  جامعة  في  العامة  الدراسات  بعمادة  الجامعة  متطلبات  برنامج  جهود  إطار  في 
سمة  وبخاصة  المرجوَّة،  الخريجين  بسمات  المتعلقة  الجامعة  استراتيجية  لتحقيق 
المسؤولية اÉخلاقية والاجتماعية، استضاف البرنامج في الفصل الدراسي خريف 2022، 
اÉستاذ/ نايف الشهراني – رئيس برنامج (شبكة تم) للعمل التطوعي، والذي قدم ندوة 
افتراضية بعنوان: "التطوع وتنمية الروح ا®يجابية" والتي لاقت إقبالًا كبيرًا من الطلبة ، 
حيث تزامنت الندوة مع اقتراب تنظيم المحفل العالمي اÉكبر على مستوى العالم وهو 

كأس العالم فيفا قطر  2022.

Webinar: Volunteering and Developing a Positive Spirit
The Core Curriculum Program at the Deanship of General Studies at Qatar 
University hosted Mr. Nayef Al-Shahrani, Head of the (Tamm Network) for 
volunteer work. He presented a webinar entitled: "Volunteering and 
Developing a Positive Spirit," during Fall 2022, as part of the university's 
strategy for fostering the graduates’ attributes, particularly the moral and 
social responsibility ones. Students responded well to the webinar as it 
coincided with the world's largest international sporting event, the FIFA 
World Cup - Qatar 2022.

https://youtu.be/6JOKDuGpFN8
https://youtu.be/tmyX8EDOtVo
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اللغة العربية: وقد بدأ د. الخوجة عمله في جامعة قطر منذ خريف 2014 بصفته منسقا 
لمقررات اللغة العربية بالبرنامج با®ضافة إلى تدريس مادتي اللغة العربية وسيمنار السنة 
الدراسية اÉولى UNIV100، خاصة وأنه حاصل على درجة الدكتوراه في اÉدب العباسي من 
الجامعة اÉردنية. ومن المناصب التي شغلها منصب نائب عميد كلية اÖداب في جامعة 

الزرقاء.   
أما عن علاقة تخصصه (اللغة العربية) بمقرري UNIV100 و UNIV220 فيقول: "تعد اللغة العربية 
أساسا للعلوم ا®نسانية المختلفة، وهي المحرك اÉساسي لاكتساب المعرفة، بما  تحمله من 
السيمنار  مقرري  في  تجتمع  اÉمور  هذه  كل  للمعرفة.  واستنباط  ناقد  وتحليل  تفكير  أدوات 
لاكتشاف  الطالب  دافعية  إثارة  إلى  يؤدي  مما  المجتمعية،  الخدمة  والتعلم القائم على 

هويته والتعبير عن ذاته."

Interviews

Dr. Mohammed Al-Khojah: Volunteering Leader 
and Passionate Linguist in Arabic 

 الدكتور محمد الخوجة:
عاشق اللغة العربية وقائد التطوع

المقابلات

لذا  قطر،  لدولة  الحالي  الوقت  في  أهمية  اÉكثر  العالمي  الحدث  هو  العالم  كأس  "يعد 
الرياضية،  التظاهرة  بهذه  والمجتمع  الدولة  قطر  جامعة  تشارك  أن  الطبيعي  من  كان 
بحيث تعكس صورة الطالب القطري وأداءه كمتطوع في المجتمع من خلال الانضمام 
محمد  الدكتور/  كلامه  بدأ  هكذا   "2022 فيفا   العالم  كأس  في  التطوع  فعاليات  إلى 
استحدثها  التي   UNIV220 المجتمعية  الخدمة  على  القائم  التعلم  مقرر  منسق  الخوجة 

برنامج متطلبات الجامعة، التابع لعمادة الدراسات العامة. 

مادة  "تعتبر  قائلاً  الجديد  المقرر  طبيعة  الخوجة  الدكتور  شرح  حماس  وبكل  التطوع: 
برنامج  مقررات  أحدث  من   UNIV220 المجتمعية  الخدمة  على  القائم  التعلم 
في  المجتمع  وخدمة  التطوع  مركز  مع  بالتنسيق  يقدمها  والتي  الجامعة  متطلبات 
التعلم  أنواع  أحد  هو  المجتمعية  الخدمة  على  القائم  التعلم  ويعتبر  قطر.  جامعة 
التعلم  بدمج  خلاله  من  الطالب  يقوم  الحديثة.  التعليمية  النظريات  وفق  التجريبي 
الخدمة  أداء  في  التفكر  خلال  من  وذلك  التطوع،  في  العملية  الخبرة  مع  الجامعي 
التجربة؟  عليه  أثرت  كيف  منها:  عديدة  بنماذج  أسئلة  على  ا®جابة  محاولاً  قدمها،  التي 
من  التجربة  هذه  تحسن  أن  يمكن  وكيف  بها؟  مر  التي  والسلبيات  ا®يجابيات  وما 
العملي  للتعلم  فرصة  هي  بها  مر  التي  التجربة  تكون  بحيث  المستقبل؟،  في  أدائه 

إليه." يطمح  الذي 

أيضاً:  أبناؤه  هم  طلابه  جميع  أن  يشعر  ولكنه  أطفال،  لثلاثة  وأب  زوج  هو  الخوجة  د.  ا®نسان: 
إثارة  أبوية،  وذلك للتأكيد على  إنسانية الطالب ومعاملته معاملة  العلمي هو احترام  "منهجي 
الدافعية لديه  وتعزيز مبدأ الالتزام وا®حساس بالمسؤولية." ويضيف ضاحكاً "أعتبر أن مقرر سيمنار  
 8 البداية وعلى مدي  التحضيرية منذ  اللجنة  أبنائي Éنني قمت بتطويره مع زملائي في  أحد   100

200 با®ضافة إلى مقرر التعلم القائم على الخدمة  سنوات. واÖن أصبح عندنا أيضاً مقرر سيمنار 
بدأناها التي  للرسالة  استكمالاً  نجدها  الجديدة  المقررات  إلى  نظرنا  فإذا  المجتمعية، 

في سيمنار  100 من حيث التكامل بين المهارات العملية والتحليلية وا®بداعية عند الطالب."

الجوائز
عليها،  حصل  التي  الجوائز  أهم  عن  وبسؤاله 
قال د/ الخوجة: إن أهم جائزة في حياتي هي 
التدريس  في  التميز  جائزة  على  حصولي 
جاءت  Éنها  2022؛  ربيع  100 في   سيمنار  لمقرر 
داخل  والاجتهاد  والجد  العمل  سنوات  نتاج 

الرائع. المقرر  هذا 

AWARDS
Dr. Al-Khojah stated, "The most signi�cant 

award I received is the "Excellence in 

Teaching Award" for UNIV100 in Spring 2022, 

as it re�ects the culmination of years of hard 

work and dedication to this great course."

                   Volunteering
                 Dr. Al-Khojah commented warmly on the characteristics of the new course, saying:
"UNIV 220 is a relatively new course o�ered through the CCP's collaboration with Qatar University's 
Center for Volunteering and Community Service. In contemporary pedagogical theories, community 
service is considered a form of experiential learning. By writing about the experience and posing the 
below questions, students can draw connections between classroom theory and real-world service and 
acquire the desired practical experience.
• How has this experience impacted your life?
• What were the advantages and disadvantages you encountered? 
• How could you improve your ability to learn in the future?

Arabic Language: Dr. Al-Khojah began his position at Qatar University as the coordinator of the 
Arabic language course in the CCP and an instructor of Arabic and the First Year Seminar in Fall 2014. He 
obtained his PhD in Abbasid Literature at the University of Jordan. Previously, he was the Vice Dean of 
the Faculty of Arts at Zarqa University in Jordan. Regarding the relationship between the Arabic 
language, UNIV100 and UNIV 220 courses, Dr. Al-Khoja added, "The Arabic language, with its tools of 
critical thinking, analysis, and deduction, is the foundation for all humanitarian disciplines. These 
characteristics are incorporated into UNIV 100 and UNI V220 courses, enabling students to develop their 
personalities and express themselves e�ectively.

Dr. Al-Khojah a proud father of three. He cares for all his students as if they were his own children. He 
adds: "My approach is to respect the students' humanity and treat them in a parental manner to foster 
their motivation and develop the principle of commitment and sense of responsibility."
"Hand in hand with my colleagues, we co-developed UNIV100 over a period of eight years in the same 
way we raise our children—carefully and patiently. Additionally, there are now UNIV 200 and UNIV 220. 
If we take a closer look at the new courses, we can see that they meet the goal we established in UNIV 
100, which was to integrate the students' practical, analytic, and creative talents".

Dr. Mohammed Al-Khojah is the coordinator of the community-based learning course UNIV 
220 developed by the CCP at Qatar University. He stated: "The World Cup is the most 
important global event currently taking place in the State of Qatar. Qatar University's 
participation in this sporting event reflects the image of Qatari students and their 
performance as volunteers in the community by volunteering at the FIFA World Cup."
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